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Chrenkovým ateliérům 
klesly tržby o pětinu
Filmové ateliéry Barrandov 
Studio miliardáře Tomáše 
Chrenka loni zaznamenaly 
pokles tržeb o zhruba pě-
tinu na 444 milionů korun. 
Přesto je to třetí nejlepší 
výsledek za posledních šest 
let po zavedení filmových 
pobídek. str. 5

Česko chystá plán účasti 
na Expu 2020 v Dubaji
Tuzemským firmám se 
otevírá šance představit 
se na Expu 2020 v Dubaji. 
Vláda pověřila ministra za-
hraničí vyhlášením veřejné 
soutěže na zpracovatele 
koncepce účasti na světové 
výstavě. Vláda na jejím 
základě rozhodne koncem 
května o české účasti. str. 6

Cla na čínské soláry 
začínají být neudržitelná 
Evropané by ještě rok a půl 
neměli mít přístup k levným 
čínským solárním panelům. 
O tuto dobu chce EK pro-
dloužit platnost antidum-
pingových cel na dovoz pa-
nelů z Číny. Česko a dalších 
18 zemí jsou proti. Většinu 
pro přehlasování komise 
zatím nemají. str. 8

Krátce

Euro jako 
pojistka
České firmy se loni 
rekordně zadlužily 
v eurech. Zajišťují 
se tak proti  
hrozbě silné koruny.

BYZNYS

str. 7

Svátek filmu
Letošní ročník festivalu 
Berlinale, který dnes 
startuje, nabídne celkem 
čtyři sta filmů. O Zlatého 
medvěda se utká 
osmnáct snímků.

KULTURA

str. 14
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JÁN SIMKANIČ:

Babiš: „Tržby díky EET v prosinci 
2016 meziročně o 100 procent 
výš.“ ČSÚ: „Realita je nárůst 
o 7,6 procenta.“ #sorryjako

twitter.com/e15news
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Ostrava by se mohla stát do roku 2030 přístavním městem. Počítají s tím plány 
na splavnění Odry z jihopolského Koźle do severomoravské metropole.  BYZNYS / str. 5

Z Polska do Ostravy 
po vodě za 10 miliard

ČR
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Povedené dárečky
Už jsme si zvykli, že Donald Trump bude tak tro-
chu jiný prezident. Jenže ona i jeho žena Melanie 
bude trochu jiná první dáma. Zažalovala anglický 
bulvární Daily Mail o 150 milionů dolarů. Deník 
o ní psal jako o profesionální společnici, čímž jí 
prý znemožnil rozjet lukrativní byznys s módou. 
Obchodní příležitost viděla v tom, že bude v příš-
tích letech jednou z nejfotografovanějších žen 
světa. Trump family prostě má čuch na byznys. 
Uvidíme, jak rychle bude platit: Co je dobré pro 
nás, je dobré i pro Spojené státy.

Dost bylo stravenek a penzijka. České firmy, 
které si pořád stěžují na nedostatek lidí, by si 
mohly vzít příklad v zahraničí, jakými benefity se 
tam buduje loajalita zaměstnanců. Banka Gold-
man Sachs už od roku 2008 hradí operace spojené 
se změnou pohlaví. Využívanější asi budou 
kadeřnické a lázeňské služby či opravy chrupu, 
které nabízí biotechnologická firma Genentech. 
Co je to ale proti řetězci In-N-Out Burgers, který 
zaměstnancům garantuje během každé směny 
jeden Double-Double burger a porci hranolků. 
Dobrou chuť.

Mají to Češi štěstí. Na Valentýna nemusejí za exo-
tikou daleko. Nejlevnější romantika je totiž podle 
průzkumu květinářství Bloomy Days čeká v Praze. 
Kytice, vířivka, večeře v michelinské restauraci, 
kino a noc v luxusním hotelu prý vyjdou na 430 eur. 
V Los Angeles tahle romantika stojí 1237 eur. Tak 
chlapi, šup pro pugét a hop do bublinek. n Do procesu oddluže-

ní, který má trvat tři, 
pět nebo sedm let, by 
mohl vstoupit téměř 
každý bez ohledu na výši 
závazků. Uspokojení vě-
řitelů má být nižší. Podle 
TOP 09 jde o ochranu 
nezodpovědných. 

Pavel Otto

Osobní bankrot má být do bu-
doucna snazší, možnost zbavit se 
finančních závazků zřejmě získá 
mnohem více lidí než dosud. 
Počítá s tím novela insolvenční-
ho zákona ministerstva spravedl-
nosti, kterou schválila vláda. 

Spory vyvolává návrh, podle 
něhož by do procesu mohli 
vstoupit i ti, které tíží velmi vyso-
ké dluhy. Jejich výše by napříště 
nerozhodovala. Opoziční TOP 
09 označila předlohu za socia-
listickou, kritizuje ji také Česká 
asociace věřitelů. Nyní putuje 
do Poslanecké sněmovny, kde 
bude podrobena ostré diskuzi. 

Ministerstvo tvrdí, že chce 
pomoci lidem dostat se z dluhové 
pasti. „Platný právní stav ne- 
umožňuje významné části dluž-

níků jejich dluhovou situaci řešit, 
neboť jejich dluhy v průběhu 
času dosáhly takové výše, že už 
je nejsou schopni uhradit v plné 
výši ani splátkami ze svých pří-
jmů, ani výtěžkem z rozprodeje 
svého disponibilního majetku,“ 
píše se v důvodové zprávě.

Nyní je vyhlášení osobního 
bankrotu, který má dlužníkovi 
umožnit nový start 
a motivovat ho 
k aktivnímu zapo-
jení do umořování 
pohledávek, pod-
míněno tím, aby 
byl schopen do pěti 
let splatit třicet 
procent dluhů.

A právě tento li-
mit chce Sobotkův 
kabinet odstranit. 
Napříště má být 
dlužník oddlužen, 
pokud za tři roky splatí polovi-
nu závazků, případně za pět let 
třicet procent nebo bude po sedm 
let o splácení alespoň usilovat. 
Pak může být uspokojení věřitelů 
i nižší než třicetiprocentní. 

„Nastavení současného 
systému umožňuje řízený 
úpadek s vyhlídkou na spl-
nění oddlužení jen těm, kteří 
jsou dostatečně movití nebo 
dosahují dostatečných příjmů,“ 

argumentuje úřad Roberta 
Pelikána (ANO).

Změny napadl šéf TOP 09 
Miroslav Kalousek. „Vláda chce 
chránit nezodpovědné. Asi proto, 
že v nich vidí své voliče. Věřím, že 
zodpovědných je víc,“ uvedl. Dal-
ší poslanci míní, že jde o morální 
hazard, který podporuje neplace-
ní dluhů a poškozuje věřitele.

Podobně to vidí 
Česká asociace 
věřitelů. Odstra-
nění garance 
minimálního 
uspokojení po-
hledávek alespoň 
z třiceti procent 
může podle ní vést 
k nulovému splá-
cení dluhů, a tedy 
k vyvlastnění ma-
jetku věřitelů bez 
nároku na jakou-

koliv kompenzaci, což odporuje 
principům právního státu.

Pelikán neúspěšně prosazo-
val, aby v extrémních případech 
nemuseli dlužníci zaplatit ani 
korunu. S tím však nesouhla-
sila KDU-ČSL. „To nám přišlo 
demotivační. Navíc tam vidíme 
riziko úvěrových podvodů. Lidé 
by si brali půjčky s tím, že je nikdy 
nesplatí,“ řekl předseda strany 
Pavel Bělobrádek.

Vláda chce, aby se lidé 
snáze zbavili dluhů

Protagonisté dne

Tomáš CHRENEK

MAJITEL BARRANDOV STUDIA

Marek GROBARCZYK

MINISTR NÁMOŘNÍHO HOSPODÁŘSTVÍ

Sorin GRINDEANU

RUMUNSKÝ PREMIÉR

Filmovým ateliérům sice loni 
o pětinu klesly tržby, přesto se 
výsledky blíží „zlatým rokům“ 
z počátků tisíciletí.

str. 5

Poláci se rozhodli projekt 
splavnění Odry do Ostravy 
prosadit do sítě páteřních 
evropských tras TEN-T.

str. 5

Jeho vláda po víkendových 
protestech ustála poslanecké 
hlasování o nedůvěře, které 
vyvolala opozice.

str. 10

Zápisník  
Jana Stuchlíka

„Vláda chce chrá-
nit nezodpovědné. 
Asi proto, že v nich 
vidí své voliče,“ 
řekl k novele šéf 
TOP 09 Miroslav 
Kalousek.

PARDUBICKÝ KRAJ chce rozšířit nový depozitář pro archeologické vykopávky ze silničních staveb. Kapacita 
nového depozitáře pro Východočeské muzeum, který se letos začne stavět v Ohrazenicích, totiž pravděpo-
dobně nebude stačit. Řešením by mohla být oprava jedné ze starších budov, která již v Ohrazenicích stojí. 
Archeologické vykopávky jsou zatím uskladněny na zámku v Pardubicích.

PŘEPLNĚNÝ DEPOZITÁŘ

Fo
to

 č
tk



n Evropská bankovní 
agentura (EBA) se 
s odchodem Velké 
Británie z EU bude 
stěhovat z Londýna. 
Jestli to bude do Pra-
hy, rozhodne boj s pat-
nácti dalšími státy.

Kabinet dal při rozhodování, 
jaký evropský úřad přivést 
do Česka, přednost EBA 
před Evropskou lékovou 
agenturou. Praha nyní musí 
pro EBA navrhnout vhodné 
sídlo, které by mělo pojmout 
zhruba dvě stě zaměstnan-
ců. Podle státního tajemníka 
pro evropské záležitosti 
Tomáše Prouzy (ČSSD) 
má Česko poměrně dobré 
šance na úspěch: „Obecně 
může Česko těžit z výhodné 
polohy uprostřed Evropy, 
kvality života včetně výbor-
ného vzdělávacího systému, 
klidné bezpečnostní situace 
i z dobrých zkušeností, které 
máme s dosavadním fungo-
váním Galilea.“

Podle Prouzy přijede 
na jednání v agentuře deset 
až patnáct tisíc lidí ročně, 
což by přineslo peníze. Sídlo 

by navíc Česku dodalo pres-
tiž. V podobném duchu se 
na Twitteru vyjádřil i pre- 
miér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD). „Přesun EBA do Pra-
hy by měl pozitivní ekono-
mické přínosy, posílil by 
naši pozici v Evropské unii 
a podpořil rozvoj našeho 
finančního trhu,“ uvedl.

Finální rozhodnutí učiní 
členské státy pravděpodob-
ně v roce 2019, neformální 
verdikt se dá očekávat už 
do jednoho roku. Samotný 
přesun sídla EBA je úzce 
spojen s tzv. brexitem. „Co 
se týče data přesunu, mělo 
by k němu dojít nejpozději 
k datu vystoupení Velké Bri-
tánie z EU,“ řekl pro deník 
E15 Prouza.

Na hledání vhodné budo-
vy, kde by EBA sídlila, spolu-
pracuje kabinet s pražským 
magistrátem, primátorka 
Adriana Krnáčová (ANO) 
má vytipovat až tři varianty. 
„Pak je to opravdu spíš o di-
plomatickém boji, nějakou 
budovu najde každý. Bude 
to o tom, jak dokážeme 
zobchodovat podporu člen-
ských zemí v jiných věcech, 
které zase zajímají je,“ dodal 
Prouza. /lie, čtk/

Praha chce získat 
sídlo Evropské 
bankovní agentury

www.E15.cz | 3 |

  
www.ppas.cz                       800 134 134

cestování – sport – kultura – 
wellness – volný čas

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhodvíce výhod

Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

264737/47 inzerce

Ministerstvo vnitra zvažuje 
zřízení systému rezervistů, 
do kterého by se mohli hlásit 
legální držitelé zbraní. Úřad 
si od kroku slibuje, že se mu 
tak podaří vyřešit nesouhlas 
se směrnicí o zbraních, která 
vzniká v Evropské unii. Kritici 
směrnice se obávají, že omezí 
právo na držení některých 
zbraní.

K návrhu směrnice Evrop-
ské unie o střelných zbraních 
má Česko výhrady. Ministr 
vnitra Milan Chovanec (ČSSD) 
již řekl, že Česká republika se 
proti ní bude pravděpodobně 

bránit žalobou u Soudního 
dvora Evropské unie v Lu-
cemburku. Žalobu by musela 
schválit vláda, podle Mileny 
Bačkovské z odboru bezpeč-
nostní politiky ministerstva 
vnitra se na ni již ministerstvo 
vnitra začalo neformálně 
chystat.

Bez ohledu na podání ža-
loby bude muset ČR směrnici 
přijmout. „Předpokládáme, 
že to bude znamenat napsat 
koncepčně zcela novou právní 
úpravu držení zbraní na úze-
mí České republiky,“ řekla 
Bačkovská. 

„Musíme nastavit systém 
tak, aby si zbraně legál-
ní držitelé mohli nechat. 
Hodláme při tom maximálně 
využít možností, které nám 
dává sama směrnice,“ řekla 
Bačkovská. Předpis podle 
ní obsahuje řadu výjimek, 
na které se nevztahuje, napří-
klad v případě rezervistických 
systémů. Ministerstvo proto 
uvažuje o vzniku podobného 
systému pro lidi, kteří se třeba 
ze zdravotních či věkových 
důvodů nemohou zapojit 
do aktivních záloh české 
armády. /čtk/

Vnitro zvažuje kvůli EU 
zavedení systému záložáků 

Ochrana whistleblowerů 
jde do sněmovny

Sněmovna se bude zabý-
vat návrhem na ochranu 
oznamovatelů korupčního 
jednání (whistleblowerů), 
kterou připravil ministr 
pro lidská práva. Kabinet 
přes předchozí připomínky 
některých rezortů či odborů 
a zaměstnavatelů včera nove-
lu schválil v předložené verzi.

Zaměstnanců z Ukrajiny 
může přijít víc
Generální konzulát ve Lvově 
personálně posílí a původně 
určená kvóta zaměstnan-
ců z Ukrajiny bude moci 
být překročena, rozhodla 
včera vláda. Ministerstvo 
zahraničí od února zvýšilo 

měsíční kvótu pro přijímání 
žádostí o pracovní povolení 
pro Ukrajince z 320 na čtyři 
sta. Po schválení personál-
ního posílení generálního 
konzulátu ve Lvově se může 
kvóta zvýšit na osm set.

Vláda by ráda umožnila 
dlouhodobé ošetřovné 
Lidé, kteří se musejí posta-
rat o vážně nemocné pří-
buzné, by mohli mít na péči 
až tříměsíční placené 
ošetřovatelské volno. S ne-
přítomností zaměstnance 
ale bude muset souhlasit 
jeho zaměstnavatel. Návrh 
schválila vláda se změnou 
od hnutí ANO. Ročně by si 
podle analýzy ministerstva 
volno vybralo asi 30 tisíc 
lidí. /čtk/

Krátce

Nezaměstnanost v Česku 
v lednu tak vzrostla na 5,3 pro-
centa z prosincových 5,2 pro-
centa. Lidí bez práce bylo 
v lednu zhruba o osm tisíc více 
než v prosinci. Je to ale o té-
měř 78 tisíc nezaměstnaných 
méně než ve stejném měsíci 
loni a zároveň jde o nejnižší 
lednovou hodnotu od roku 
2008. Úřady práce nyní regist-
rují na 389 416 uchazečů. 

Podle Úřadu práce ČR, který 
čísla oznámil, roste v lednu 
nezaměstnanost pravidelně. 
Od prosince přibylo volných 

pracovních míst, zaměstnava-
telé jich nabízeli 135 536.

„Došlo k postup-
nému útlumu 
sezonních 
prací, hlavně 
ve stavebnictví 
a v zeměděl-
ství. V sou-
vislosti s tím 
stoupl počet 
mužů, kteří se 
hlásili do evidence 
ÚP ČR,“ uvedla gene-
rální ředitelka úřadu práce 
Kateřina Sadílková. Přichá-

zeli podle ní i lidé, kterým 
na konci loňského 

roku skončily ter-
mínované pra-

covní smlouvy 
a dohody. Své 
podnikání 
přerušili 
i někteří 

živnostníci.  
Nejnižší ne-

zaměstnanost 
byla na začátku 

roku v Praze, nejhů-
ře je na tom stále Ústecký 

kraj. /čtk/

Čechů bez práce mírně přibylo

Od prosince přibylo  
volných pracovních míst, 

zaměstnavatelé jich 
nabízeli přes

135
tisíc.
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n Obyvatelé pražské-
ho sídliště Písnice 
nevěří slibu nového 
majitele, že si budou 
moci koupit byty, 
ve kterých žijí. Protes-
tovali včera před Úřad 
vlády. 

Tři desítky lidí s transpa-
renty „Písnici obyvatelům, 
ne developerům“ či „Politici 
nám byty prodali, co za to 
dostali?“ oslovovali ministry, 
kteří se scházeli na schůzi 
kabinetu. Skandovali hanba 
vládě.

„Slibem nezarmoutíš. 
Nevěříme, že byty budeme 

moct koupit, stejné sliby 
dával i (Zdeněk) Bakala,“ 
řekla novinářům obyvatelka 
sídliště s odkazem na kauzu 
bytů těžařské OKD. Před 
Strakovu akademii přišla 
s kufrem a domáhala se byd-
lení „na vládě“ podobně jako 
další protestující. 

Pavol Krúpa, majitel 
firmy Kennial, která byty 
koupila, v úterý po schůzce 
se starostou městské části 
Jiřím Koubkem (TOP 09) 
zopakoval, že je připraven 
nabídnout byty k odprodeji 
nájemníkům. Obyvatelé 
sídliště tomu nevěří a po- 
ukazují také na to, že byty 
jim sliboval i původní majitel 
ČEZ. Celkem 700 bytů firma 
nakonec prodala ve veřejné 

soutěži za 1,305 miliardy 
korun.

Krúpa a Koubek se do-
mluvili na tom, že majitel 
bude respektovat takzvaný 
geometrický plán, který 
na žádost radnice připravil 
před koncem roku ČEZ. Plán 
odděluje pozemky na sídlišti 
tak, aby všichni občané sídli-
ště měli garantován přístup 
k domům.

Soubor panelových domů 
se 36 vchody tvoří větší část 
sídliště, které je nedaleko 
budoucí stanice metra D Pís-
nice. Domy byly postaveny 
v letech 1987 až 1990 a jsou 
po částečné rekonstrukci. 
Původním vlastníkem byl 
stát, který je převedl na ČEZ. 
/čtk/

Kvůli Písnici byla 
opět demonstrace

Pražský dopravní podnik 
schválil znění dohody 
s mobilními operátory 
na zavedení mobilního 
signálu v tunelech metra. 
Pro pilotní projekt byl 
vybrán úsek na trase C mezi 
Roztyly a Muzeem, kde by 
měl být signál ještě letos. 
Nyní lze volat pouze v úseku 
trasy A z Dejvic do Motola.

„Operátoři zrealizují 
pilotní projekt a my s nimi 
uzavřeme dlouhodobý 
kontrakt na pokrytí celé sítě 
metra mobilním signálem,“ 
řekl generální ředitel DPP 
Martin Gillar. Smlouva 
s operátory by mohla být 
podepsána do konce letošní-
ho března.

DPP umožní operátorům 
umístit v tunelech takzvané 
vyzařovací kabely, operátoři 
pak podniku poskytnou 
data o pohybu cestujících. 
„Ale pouze v rozsahu opera-
tivního dopravního průzku-
mu. Data budou anonymní,“ 
řekl Gillar.

Zařízení na pokrytí signá-
lem by měla být v tunelech 
instalována v noci, kdy je 

přerušen provoz metra. „Ne-
smí to ohrozit provoz. Náš 
požadavek je nula nákladů. 
Bavili jsme se také o posu-
nování návěstidel a podob-
ně, ale to nepřipadá v úva-
hu, bezpečnost je na prvním 
místě,“ řekl Gillar.

Nyní mohou lidé telefo-
novat pouze ve stanicích 
a vestibulech a na trase 
metra A z Dejvické do Mo-
tola. Pokrytí celé sítě metra 
by mohlo být podle Gillara 
postupně dokončeno zhruba 
do tří let. /čtk/

Signál pro mobily se rozšíří 
na další trasu metra

TELEFONOVÁNÍ I ZA JÍZDY. V úseku mezi stanicemi Muzeum 
a Roztyly na trase C již bude možné používat mobily i v tunelu.
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PRAŽSKÁ HVĚZDÁRNA A PLANETÁRIUM letos investuje 
zhruba 1,2 milionu korun do nového vybavení a zázemí. Pořídí 
si nový dalekohled, vitríny a zmodernizuje občerstvení. V plá-
nu je i rozšíření výstavních prostor, které planetárium získá 
přebudováním krytů umístěných v jeho podzemí. Planetárium 
se dlouhodobě potýká s nedostatkem prostoru pro výstavy.

INVESTICE DO PLANETÁRIA 
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Ze Staroměstské budou 
jezdit elektrobusy 
Pražský dopravní podnik 
koupí 14 elektrobusů pro 
linku 207 ze Staroměstské 
na Ohradu, jezdit by mohly 
od září 2018. Pořízení elek-
trobusu je dvakrát dražší než 
naftového autobusu, stojí 
11 až 12 milionů korun, další 
dva miliony výměna baterií, 
která prodlouží životnost. 
Naopak levnější než nafta 
jsou náklady na energii.

Letiště Praha má nového 
předsedu představenstva
Předsedou představenstva 
Letiště Praha se stal šéf Čes-
kého Aeroholdingu Václav 
Řehoř. Tříčlenné předsta-
venstvo společnosti doplnil 
poté, co valná hromada roz-
hodla o zvýšení počtu členů 
na čtyři. Dosavadní předseda 
letiště Jiří Kraus byl zvolen 
místopředsedou představen-
stva Letiště Praha.

Filmové klapky se 
představí na výstavě
Součástí doprovodného pro-
gramu Zlín Film Festivalu 
je Salon filmových klapek, 

jehož pouť českými městy 
podvacáté odstartovala 
výstava v Senátu v Praze. Na-
bízí umělecká díla českých 
výtvarníků ztvárněná na fil-
mové klapce. Po 19. únoru 
se expozice přesune dále. 
Nakonec se přestěhuje 
do Zlína, kde budou klapky 
vydraženy.

Plocha dokončených 
kanceláří přibude 
Více než pětkrát by v porov-
nání s loňským rokem měla 
vzrůst plocha dokončených 
kanceláří v Praze. Měla by 
dosáhnout 171 tisíc metrů 
čtverečních. Ve výstavbě 
jsou v současné době kance-
láře o zhruba dvojnásobné 
ploše.

Obce přispívají 
na pražské varhany
Sedm desítek českých a mo-
ravských obcí se rozhodlo 
přispět na výrobu nových 
varhan pro katedrálu sv. 
Víta na Pražském hradě. 
Peníze ve veřejné sbírce při-
bývají a počítá se s tím, že 
lidé by nový nástroj mohli 
poprvé slyšet ke konci roku 
2019. /čtk/

Krátce



n Splavnění celého 
úseku Odry z jihopol-
ského Ko źle do severo-
moravské metropole 
by vyšlo zhruba na de-
set miliard korun.

Jan Šindelář

Ostrava by se mohla stát 
do roku 2030 přístavním 
městem. Počítají s tím plány 
na splavnění Odry, se kterými 
si hrají polští a čeští doprav-
ní stratégové. Hybatelem 
jsou především Poláci, kteří 
v rámci nově přijaté strategie 
obnovení vnitrozemským 
vodních cest počítají s Odrou 
jako základní trasou. 

„V našich strategických 
materiálech jsme do spojení 
s Českou republikou zapra-
covali i vodní cestu Koźle−
Ostrava. Stála by zhruba 
1,6 miliardy zlotých,“ uvedl 
polský ministr námořního 
hospodářství a vnitrozemské 
plavby Marek Gróbarczyk. 
V přepočtu je to deset miliard 
korun. 

Z úseku mezi jihopolským 
Koźle a Ostravou na českou 
stranu připadá zhruba 32 ki- 
lometrů, z uvažovaných pěti 
plavebních komor by tak 
na českém území vznikly 
dvě. Poláci chtějí Odru 
rovněž zařadit do sítě pá-
teřních tras v Evropě TEN-T. 
Nejbližší revize evropského 
plánu se chystá v roce 2023, 
ale Poláci budou chtít případ 
Odry urychlit. Češi se k žá-
dosti připojí. „Zařazení Odry 
do sítě TEN-T až do Ostravy 
podporujeme,“ uvedl mluvčí 
ministerstva dopravy Zde-
něk Neusar. 

O nákladech se rezort 
zatím nechce bavit. Nejde ale 
pouze o prodloužení splavné 
části do Ostravy, Poláci 
budou muset upravit další 
úseky řeky, aby vyhovovaly 
mezinárodním parametrům. 
To je vyjde na sto miliard ko-
run. Prosazení Odry do TEN-
-T má napomoci i nedávno 
podepsané memorandum 
mezi Polskem, Českem a Slo-
venskem, které se týká hlav-
ně kanálu Labe–Odra–Dunaj. 
Splavnění Odry do Ostravy 

by bylo jeho první etapou, 
pokud by nakonec na stavbu 
kanálu došlo. Není to ale 
podmínkou. 

Dopravní expert a člen 
správní rady Asociace finan-
cování infrastruktury pro 
mobilitu Ivo Rýc splavnění 
podporuje. „Ostravsko po-
třebuje nejenom splavnění 
Odry, ale hlavně potřebuje 
zlepšit celý dopravní sys-
tém,“ zdůraznil. Stát podle 
něho zanedbal splavnění 
nejne Odry, ale také Moravy 
a Labe.   
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Poláci křísí vodní 
cesty, chtějí plout  
až do Ostravy
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Dušan Kütner

Věhlasné filmové ateliéry 
Barrandov Studio v ma-
jetku miliardáře Tomáše 
Chrenka loni zaznamenaly 
pokles tržeb o zhruba pě-
tinu na 444 milionů korun. 
Přesto je to třetí nejlepší 
výsledek 
za posled-
ních šest let 
po zavedení 
filmových 
pobídek. Zisk 
před zdaně-
ním loni kle-
sl o necelou 
desetinu na  
43 milionů 
korun.

Stejně jako 
v předloň-
ském roce přitom studio 
vytížilo ateliéry na více 
než osmdesát procent. Výši 
tržeb tak ovlivňuje zejména 
to, jak nákladné projekty se 
právě realizují. „Barrandov 
Studiu se daří pokračovat 
v úspěšných výsledcích 
roku 2015,“ uvedl mluvčí 
ateliérů Jakub Zika. „Nej-
větší podíl na nich mají 
hlavně televizní projekty 
Knightfall pro History 
Channel, životopisný seriál 

Genius v produkci National 
Geographic Channel a his-
torický seriál Britannia pro 
stanici Sky,“ dodal.

Seriál Knightfall věno-
vaný posledním letům 
existence řádu templářů se 
rozpočtem ve výši několika 
stovek milionů korun blíží 

dřívějším 
historic-
kým ságám 
natáčeným 
na Barran-
dově, jako 
byli Borgiové 
nebo Tři muš-
ketýři.

Výsled-
ky se tak 
barrandov-
ské ateliéry 
v posledních 

letech blíží zlatým rokům 
z počátku tisíciletí, kdy si 
tam podávala dveře jedna 
zahraniční hvězda za dru-
hou. Poté však zájem klesl.

Do Česka se začali tvůrci 
z jiných zemí vracet po roce 
2010, kdy pro ně stát zavedl 
filmové pobídky v podobě 
navrácení pětiny uzna-
ných nákladů na natáčení. 
V současnosti na pobídky 
vyhrazuje 800 milionů 
korun ročně.

Barrandovským 
ateliérům klesly 
tržby o pětinu

Studio loni vytížilo 
své ateliéry 
na více než 
osmdesát procent. 
Výši tržeb ale 
určuje náročnost 
projektů.

Kędzieryn-Koźle

Mošnov

OSTRAVA

ČR

POLSKO

O
dra

Navrhovaný  
úsek 
splavnění 



| 6 | BYZNYS

n Světová výstava 
v arabském emirátu 
může podpořit vstup 
českých firem do ob-
lasti Perského zálivu. 
Zájem je tam o české 
stroje, IT, potraviny či 
sklářské výrobky.

Jan Stuchlík

Tuzemským firmám se 
otevírá šance představit se 
na Expu 2020 v Dubaji. Vláda 
pověřila ministra zahraničí 
vyhlášením veřejné soutěže 
na zpracovatele koncepce 
účasti na světové výstavě. 
Vláda na jejím základě 
rozhodne koncem května 
o české účasti. 

„Je to zajímavá oblast pro 
české firmy pro další růst. 
Věřím, že v Dubaji navážeme 
na úspěch, který jsme sla-
vili na Expu v Miláně,“ říká 
ministr zahraničí Lubomír 
Zaorálek.

Dubaj už některým českým 
firmám slouží jako centrála 
pro obchod se zeměmi kolem 
Perského zálivu, kam loni vy-
vezly zboží a služby za nece-
lých čtyřicet miliard korun. 
„Vidíme obrovský potenciál 

v mnoha oborech, kde by se 
mohly Česko a české firmy 
na Expo 2020 prezentovat. 
Ať už jde o stavebnictví, stro-
jírenství, sklářský a textilní 
průmysl, informační tech-
nologie, potravinář-
ství či lázeňství,“ 
vypočítává 
Pavel Foubík, 
prezident 
České ob-
chodní komo-
ry v Dubaji 
a severních 
emirátech, 
která jako jediná 
zastupuje zájmy 
tuzemských firem 
v Dubaji. Organizátoři Expa, 
s nimiž jsou zástupci české 
obchodní komory už dva 
roky v trvalém kontaktu, 
odhadují, že během půlroku 
trvání navštíví výstavu 25 
milionů lidí. Díky kultur-
ní blízkosti Dubaje si tam 
navíc najdou cestu obyvatelé 
Afriky, Středního východu 
či jižní Asie, kteří se dosud 
žádné světové výstavy nezú-
častnili. 

Ústředním tématem Expa 
bude propojování myšlenek 
a vytváření budoucnosti. 
„Účast považujeme za velmi 
důležitou pro budování znač-
ky České republiky a techno-

Česko chystá plán účasti 
na Expu 2020 v Dubaji

Organizátoři  
odhadují, že za  

šest měsíců navštíví 
světovou výstavu

25
milionů lidí.

Arabský emirát Dubaj loni navštívilo 55 tisíc českých turistů, 
meziročně o třetinu více, uvádí Dubajský úřad pro turismus 
a obchodní marketing. „Další výrazný růst očekáváme i v letošním 
roce. Jedním z důvodů rostoucí obliby Dubaje je otevření velkých 
zábavních parků a nových možností pro rodiny s dětmi,“ vysvětluje 
Lenka Fidranská ze společnosti Travel Advance, která zastupuje 
dubajský turistický úřad v ČR. Turistický ruch mezi oběma státy 
loni podpořilo nasazení obřího Airbusu A380 společnosti Emirates 
na pravidelné lince z Dubaje do Prahy. Do emirátu ještě létají flydubai 
a SmartWings.

Obliba Dubaje  
mezi Čechy roste

logií a inovací českých firem. 
Je to ideální příležitost pro 
budování obchodních vztahů 
na perspektivních trzích,“ 
míní Pavel Fára ze sekce me-

zinárodních vztahů Svazu 
průmyslu a dopravy.

Česko by si 
podle Foubíka 

mělo se zahá-
jením příprav 
pospíšit. 
„V emirá-
tech trvá 

vše podstat-
ně déle, než 

očekáváte. Proto 
by na všechny 

fáze projektu měl být 
dostatek času. Je těžké si 
představit, jaká počáteční 
nedorozumění nastanou, ať 

už v rámci komunikace se 
státními úřady či v pochope-
ní infrastruktury, logistiky 
a dodavatelských vztahů,“ 
dodává Foubík. 

Možnosti českých firem 
budou záviset na objemu pe-
něz, které stát vyčlení. Na po-
slední velké Expo v Miláně 
vynaložil 130 milionů korun, 
dalších sto milionů dodaly 
prezentující firmy a další 
partneři. Na účast v letech 
2000 a 2005 vydal stát kolem 
300 milionů korun a za účast 
na světové výstavě v Šangha-
ji utratil půl miliardy korun. 
Na letošní malé Expo v Asta-
ně jde ze státní pokladny  
98 milionů korun. Tam ov-
šem bude komerční prezen-
tace firem zakázaná. 

Šéfdesignér Škody 
Kabaň přechází k BMW
Někdejší dlouholetý šéf 
designu automobilky 
Škoda Jozef Kabaň přechá-
zí k německému výrobci 
automobilů, motocyklů 
a motorů BMW, kde 
rovněž povede designové 
oddělení. Uvedl to portál 
Automobilwoche, Škoda 
Auto pak Kabaňův odchod 
potvrdila.

Poště klesl zisk  
na 190 milionů korun 
Česká pošta podle před- 
běžných údajů za loňský 
rok vykáže zisk před zda-
něním okolo 190 milio- 
nů korun. Předloni to 
bylo 302 milionů korun. 
Výsledek zahrnuje úhradu 
od státu za univerzální 
službu ve výši 600 milionů 
korun. O rok dříve měla 
Česká pošta nárok na  
700 milionů. 

Kofola převezme 
distribuci minerálek
Nápojářská skupina 
Kofola bude od března 
výhradním distributorem 
přírodních minerálních 
vod s výtažky z léčivých 
pramenů Bílinská ky-
selka, Rudolfův pramen 
a Zaječická hořká voda. 
Nápoje vyrábí společnost 
Bohemia Healing Marien-
bad Waters, která si dosud 
distribuci zajišťovala 
převážně sama. 

Rohlik.cz rozšíří 
působiště o pět měst 
Internetový supermar-
ket Rohlik.cz bude nově 
rozvážet v Plzni, Liberci, 
Ústí nad Labem, Hradci 
Králové a Pardubicích. 
Díky tomu bude dostupný 
pro 2,5 milionu obyvatel. 
 Více E15.cz

Výrobce lyží Sporten 
koupil miliardář Němec
Největšího producenta 
lyží v Česku, firmu Spor-
ten z Nového Města na 
Moravě, koupil přes svou 
společnost ConsilTech 
miliardář Tomáš Němec. 
Uvedl to časopis Forbes. 
Cenu strany nezveřejnily, 
podle serveru činila stov-
ky milionů korun. /čtk/ 

Krátce

VÝJIMEČNÁ 
PŘÍLEŽITOST. Lze 
očekávat, že díky 
kulturní blízkosti 
Dubaje si na Expo 
2020 najdou cestu 
obyvatelé Afriky, 
Středního východu 
nebo jižní Asie, kte-
ří se dosud žádné 
světové výstavy 
nezúčastnili.Fo
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http://www.e15.cz/vyhledavani?q=Rohlik.cz+&hash=e15main69a9&keyword=Rohlik.cz%2520
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n Financování ve spo-
lečné měně za loňský 
rok vzrostlo více než 
o pětinu.

Jaroslav Bukovský

Nutnost zajistit se proti 
hrozbě silné koruny, ale 
i ušetřit na úrocích i splát-
kách. To byly podle ekonomů 
hlavní důvody, proč se české 
firmy loni rekordně zadlužily 
v eurech. Zatímco korunové 
dluhy firem u domácích bank 
se podle ČNB mírně snížily, 
podniky si nově napůjčovaly 
přes dvě miliardy eur. Přede-
vším vývozci pak využívají 
posledních měsíců s pevným 
kurzem koruny k tomu, aby 
své korunové půjčky překlo-
pili do společné měny. 

Ke konci loňského roku 
tvořily závazky firem v eu-
rech rekordních 28 procent 
všech nabraných dluhů. Ještě 
loni v lednu to bylo necelých 
23 procent, což znamená více 
než pětinový růst. 

„Firmy čerpají více nových 
úvěrů v eurech než v koru-
nách. V korporátním seg-
mentu evidujeme dlouhodo-
bý nárůst půjček ve společné 

měně, který souvisí přede-
vším s exportní orientací 
české ekonomiky do eurozó-
ny,“ uvádí korporátní bankéř 
ČSOB Jan Scholz. „Zatímco 
dříve byly eurové úvěry hlav-
ně v realitách, dnes si klienti 
berou více úvěrů v eurech 
napříč obory, exportéři 
pak své korunové 
úvěry často mění 
na euro,“ uvádí 
stratég Erste 
Corporate 
Banking Miro-
slav Plojhar. 

Postup 
vývozců sou-
visí s blížícím 
se ukončením 
devizových inter-
vencí ČNB a předpo-
kládaným posílením koruny. 
„Na tento okamžik se připra-
vujeme i formou konverze 
úvěrů do eur už delší dobu, 
jde o formu přirozeného kur-
zového zajištění,“ vysvětluje 
šéf Asociace exportérů Jiří 
Grund. „Posílení koruny vůči 
euru by mnohým tuzemským 
firmám pochopitelně zlevni-
lo splátky eurového úvěru,“ 
doplňuje hlavní ekonom 
společnosti Cyrrusu Lukáš 
Kovanda. 

Finanční šéfy českých 
firem láká euro i na lepší 
úrok. Sazby Euribor, od kte-
rých se odvíjí výše úročení 
půjček ve společné měně, 
totiž během uplynulého roku 
propadly hluboko do záporu 
na historická minima. Srov-

natelná domácí sazba 
Pribor však zůstala 

stabilní. „Relativ-
ní výhodnost 

půjček v euru 
proti koruně 
tak neustále 
roste,“ při-
pomíná Ko-

vanda. Podle 
Plojhara ušetří 

firma v eurech 
ročně na úroku 

zhruba desetinu 
procenta. 

Spekulantům na posíle-
ní koruny formou eurové 
půjčky se však banky brání. 
„Při financování požadujeme 
soulad mezi měnou úvěru 
a měnou zdrojů na jeho splá-
cení,“ zaznívá nejen z ČSOB. 

Dluh firem v eurech 
je historicky nejvyšší 

Závazky firem  
v eurech tvořily  

koncem loňského roku

28 %
všech nabraných  

dluhů.

VŠE O ČESKÉ  
KORUNĚ – SPECIÁL 

INTERVENCE ČNB

VÍCE NA E15.CZ

NEJVĚTŠÍ RUSKÁ AUTOMOBILKA AvtoVAZ, kterou ovládá Aliance Renault-Nissan, si za generál-
ního dodavatele snímačů vybrala táborskou firmu Brisk. Hodnota dodaných dílů, které ovlivňují 
vstřikování paliva do motoru, dosáhne šedesáti milionů korun ročně. Brisk, jenž patří k předním 
výrobcům zapalovacích svíček, loni utržil 650 milionů korun.

BRISK POSILUJE V RUSKU
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n Tuzemští podni-
katelé v cestovním 
ruchu mají za sebou 
zřejmě nejúspěšnější 
rok vůbec.

Jan Šindelář

Hoteliérům či majitelům 
penzionů udělali loni ra-
dost stejnou měrou domácí 
i zahraniční turisté. Každá 
z těchto skupin poprvé 
v historii překonala metu 
devíti milionů nocležníků.

„Loňský 
rok byl velmi 
úspěšný. 
Nahrává 
nám mimo 
jiné příznivá 
bezpečnostní 
situace, Pra-
ha i celá země 
mají v tomto 
směru velmi 
dobrou po-
věst,“ zdůraz-
nil hoteliér 
Viliam Sivek. 
Podle něj optimismus 
do letošního roku zakládá 
i návrat Rusů ve čtvrtém 
čtvrtletí. 

Podle údajů Českého sta-
tistického úřadu ruských 
turistů v posledním čtvrtle-
tí loňského roku přijelo  
o 23 procent meziročně 
vice, což znamená obrat 
v dlouhodobém trendu. 
Od března 2014 totiž Rusů 
ubývalo. I tak je ale výsled-
kem celého roku u této sku-
piny téměř sedmiprocentní 
pokles. 

Celkem v českých ubyto-
vacích zařízeních loni složi-

lo hlavu téměř 9,3 milionu 
turistů ze zahraničí, což 
je o sedm procent více než 
předloni. 

Při podrobném zkoumání 
zaujmou především Číňané, 
kterých v tuzemsku pře-
spalo 355 tisíc, o 23 procent 
více než předloni. Jejich 
doba pobytu je nicméně 
výrazně podprůměrná, v tu-
zemsku se zdrží v průměru 
1,6 noci. To je o tři noci 
méně než Rusové. 

Potvrdily se rovněž před-
povědi o tom, že se po zemi 
rozjede více domácích 

výletníků. 
Celkem jich 
bylo 9,1 mili-
onu, o sedm 
procent více 
než rok před-
tím. 

„Češi u nás 
loni byli 
na prvním 
místě, což 
dříve nebýva-
lo,“ sdělil ře-
ditel největší 
hotelové sítě 

EuroAgentur Josef Bára. 
Podle něj hrají důležitou 
roli tři faktory: bezpečnost-
ní situace v Evropě, touha 
dnešní generace rodičů 
ukázat potomkům místa 
svých dětských pobytů 
a slevové portály. Ty ovšem 
Bára nekritizuje, naopak je 
bere jako vhodnou součást 
byznysu, která učí lidi 
cestovat. Loni si polepšily 
všechny kategorie ubytová-
ní, z regionů nejvíce přibylo 
turistů v Karlovarském kra-
ji, který ale také v minulých 
letech prodělal nejhlubší 
propad. 

Turistů z ciziny 
přijelo rekordních 
devět milionů
Zahraniční turisté v českých ubytovacích zařízeních  
(v roce 2016)
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 počet (v tisících)  meziroční změna 

11,7 %
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–6,5 %

6,4 %

9 288

6,7 %

cizinci celkem

Ruských turistů 
ve čtvrtém čtvrtletí 
přijelo o 23 procent 
meziročně více. 
Za celý loňský rok 
jich ale ubylo sedm 
procent.
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n Evropská komise 
navrhuje prodloužit 
stávající antidum-
pingová cla na dovoz 
čínských panelů o rok 
a půl. Česko a dalších 
osmnáct zemí je proti. 
Většinu pro přehla-
sování komise zatím 
nemají.

Jan Stuchlík

Evropané by ještě rok a půl 
neměli mít přístup k levným 
čínským solárním panelům. 
O tuto dobu chce Evropská 
komise prodloužit platnost 
antidumpingových cel 
na dovoz panelů z Číny, které 
jsou v platnosti už od roku 
2013. Jenže narazí na od-
por části členských států. 
Původně chtěla komise 
sankční cla za nekale levný 
dovoz prodloužit o dva roky. 
Proti tomu se už v lednu 
postavilo osmnáct členských 
zemí. Česko mezi nimi. Příští 
týden by o novém návrhu 
komise měly členské státy 
hlasovat znovu. Jenže zatím 
se nezdá, že by dokázaly 
verdikt komise zvrátit.

Clo až 64,5 procenta 
na čínské panely komise 
uvalila na nátlak zbylých ev-

ropských výrobců solárních 
panelů, kteří jsou sdružení 
v asociaci Prosun. Té se ná-
vrh komise nelíbí a v dopise 
předsedovi komise Jeanu-
-Claudu Junckerovi poža-
duje, aby cla platila ještě 
nejméně dva roky. Kromě 
zkrácení doby platnosti 
sankčních cel chce komise 

postupně ochranu evropské-
ho trhu uvolňovat. „Postup-
né ukončení ochrany zajistí, 
aby se evropští výrobci měli 
čas nové situaci přizpůso-
bit. Konkrétní podmínky 
ještě budeme diskutovat 
s členskými státy,“ prohlásil 
místopředseda komise Frans 
Timmermans.

Jedním z možných kroků, 
jak zlevnit čínské panely, je 
snížení minimální dovozní 
ceny z 0,56 na 0,46 centu 
za instalovaný watt, citovala 
z pracovního dokumentu 
komise agentura Reuters. 
Tato minimální cena se 
ovšem vztahuje jen na čínské 
výrobce, kteří se k jejímu 

Cla na dovoz čínských solárních 
panelů začínají být neudržitelná

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,356

Čína 1 3,687

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,622

Japonsko 100 22,638

Kanada 1 19,273

Maďarsko 100 8,735

Norsko 1 3,041

Polsko 1 6,267

Rusko 100 42,765

Švédsko 1 2,859

Švýcarsko 1 25,407

Turecko 1 6,805

USA 1 25,333

Velká Británie 1 31,679

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 9. 2. 2017

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 68,00 0,00 

ČEZ 442,30 2,57 

Erste Bank 772,90 -0,51 

Fortuna 94,95 1,01 

Kofola 400,00 -1,48 

KB 918,00 2,46 

Moneta 87,45 0,29 

O2 CR 267,80 0,41 

Pegas 827,80 -0,13 

Philip Mor. ČR 13 300,00 0,23 

TMR 655,00 0,00 

Unipetrol 198,80 0,91 

VIG 609,50 -1,18

Celkový objem (v tisících korun) 979 265

Akcie na pražské burze 9. 2. 2017 

SNÍŽENÍ PŘINESE ZLEVNĚNÍ. Jedním z možných kroků, jak zlevnit čínské panely, je snížení mini-
mální dovozní ceny z 0,56 na 0,46 centu za instalovaný watt, píše se v pracovním dokumentu komise.
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STÁVKA personálu letišť v Berlíně, Stuttgartu a Hamburku 
vedla ke zrušení zhruba 150 letů, drtivá většina odřeknutých 
spojů se však týkala berlínských letišť Tegel a Schönefeld. Pro-
test usilující o zvýšení hodinové mzdy se dotkl i dopolední linky 
mezi Prahou a Berlínem, spoj byl v obou směrech odřeknut.

KVŮLI MZDÁM
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dodržování zavázali. Tím se 
vyhnou antidumpingovým 
clům. Jenže z této dohody se 
už stáhli dva největší čínští 
výrobci Trina Solar a Jin-
ko Solar. I se započítáním 
sankčního cla prý dokážou 
dovážet levněji než za mi-
nimální cenu. Ceny panelů 
z Číny se i kvůli výprodeji 
skladových zásob na konci 
loňského roku zřítily pod 
40 centů za watt.

České ministerstvo průmy-
slu a obchodu tvrdí, že komi-
se neprokázala, že by čínské 
dovozy způsobily unijnímu 
průmyslu významnou újmu. 
Naopak nezohlednila nega-
tivní dopad cel na odvětví na-
vázaná na stavbu solárních 
elektráren. „Uvalená opat-
ření prospívají pouze úzké 
skupině unijních výrobců 
solárních panelů, reprezen-
tované asociací výrobců solá-
rních panelů. V podmínkách 
České republiky uložená cla 
oddálila dosažení stavu, kdy 
budou fotovoltaické elek-
trárny na trhu konkurence-
schopné bez jakékoliv státní 
podpory, a to o několik let,“ 
uvádí mluvčí ministerstva 
František Kotrba.

O konečné podobě an-
tidumpingové ochrany se 
musí rozhodnout do 
3. března. Členské státy mo-
hou návrh komise přehlaso-
vat, pokud dají dohromady 
kvalifikovanou většinu. 
To znamená nejen většinu 
členských států, ale také 
65 procent obyvatel, které 
reprezentují. V lednovém 
hlasování osmnáctka od-
půrců kritérium potřebného 
množství obyvatel nesplnila.



n Cena jednoho volva 
by po zavedení daně 
měla vzrůst o více 
než 7,5 tisíce dolarů.

Michal Tomeš

Chystaná daň, kterou chce 
Washington uvalit na zbo-
ží z dovozu, může značně 
zkomplikovat život neame-
rickým automobilkám. Kvůli 
vyšším nákladům budou 
muset někteří výrobci 
zdražit své vozy až o tisíce 
dolarů, tvrdí zpráva analy-
tické společnosti Baum & 
Associates.Nová daň podle 
ní nejvíce postihne brit-
ského výrobce Jaguar Land 
Rover. Ten své vozy vyrábí 
na území Velké Británie, 
zároveň ve své produkci 
nevyužívá žádné kompo-
nenty z USA, automobilce 
tak hrozí maximální daňová 
sazba. To v praxi znamená, 
že by její vozy mohly zdražit 
až o 17 tisíc dolarů.

V podobné situaci je Vol-
vo. Ceny jeho aut by po zave-
dení daně měly vzrůst o více 
než sedm a půl tisíce dolarů. 
Nicméně švédská automo-
bilka by se v příštím roce 
měla dani alespoň částečně 
vyhnout, svůj model S60 
totiž začne vyrábět v Jižní 
Karolíně. „Vládní plán se 
nepochybně odrazí na ná-
kladech výrobce, jak se to 

pak projeví na cenách vozů, 
záleží na samotných auto-
mobilkách,“ řekl pro Blo-
omberg Alan Baum z Baum 
& Associates. Výrobci podle 
něj budou hledat co nejvíce 
způsobů, aby nemuselo dojít 
k razantnímu zdražení. 

Z asijských automobilek 
by se nové opatření týkalo 
hlavně Mazdy a Mitsubishi. 
Právě tyto dvě společnosti 
společně s jihokorejským 
koncernem Hyundai dnes 
vážně uvažují o přesunu-
tí alespoň části výroby 
do USA. Tam sice vyrábí své 
vozy i VW, konkrétně model 
Passat poblíž Chattanoogy, 
přesto však evropskému 
koncernu hrozí zvýšení cen 
až o 6800 dolarů. 

Z velkých automobilek 
by na tom podle nových 
pravidel byl nejlépe Ford, 
jehož výroba se z 82 procent 
odehrává na území USA. 
Průměrně by se tak cena au-
tomobilů s modrým oválem 
ve znaku zvýšila o 282 do- 
larů. U General Motors by 
částka činila 995 dolarů, 
ceny vozů koncernu Fiat 
Chrysler by návrh zvýšil 
přibližně o 1800 dolarů. 
Například na elektromobi-
ly od Tesly by se však daň 
vůbec nevztahovala. 

Podle společnosti UBS 
by měly po zavedení daně 
vzrůst ceny aut v průměru 
o osm procent. Více E15.cz
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Americká mediální společnost 
vytvořila ve čtvrtém čtvrtletí čistý 
zisk 293 milionů dolarů, zatímco 
o rok dříve byl 857 milionů. Tržby 
se ale zvýšily, hlavně díky filmu 
Fantastická zvířata a kde je najít. 
Příjmy stoupaly ve všech velkých 
segmentech.

Carlsberg

Dánská pivovarnická společnost 
loni hospodařila s čistým ziskem 
4,5 miliardy dánských korun 
(16,4 miliardy českých) po ztrátě 
2,9 miliardy dánských korun v 
předchozím roce. Celkové tržby 
společnosti však klesly o čty- 
ři procenta na 62,6 miliardy 
dánských korun.

Volvo Cars

Provozní zisk švédské automo-
bilky loni vzrostl o 66,7 procenta 
na 11 miliard švédských korun. 
K růstu přispěla poptávka po 
nových modelech, prodej byl 
už třetí rok rekordní, letos firma 
čeká další rekordní prodej. /čtk/

Výsledky

právě v prodeji

FORMENONLINE.CZCASOPISFORMEN FORMEN_CZ

 CENA KAŽDÉ PŘIJATÉ SMS JE 69 KČ VČ. DPH (ZAHRNUJE POŠTOVNÉ I BALNÉ). PROVOZUJE CN INVEST, A. S., INFOLINKA 296 363 199 VE VŠEDNÍ DNY 8–16HOD. MOBIL@CNINVEST.CZ, WWW.PLATMOBILEM.CZ

POŘÍDÍŠ V TRAFICE NEBO POHODLNĚ PŘES SMS! 
90211POŠLI SMS VE TVARU FORMEN172MEZERAJMENOMEZERAPRIJMENIMEZERAADRESAMEZERAPSC NA TELEFONNÍ ČÍSLO

PŘÍKLAD: FORMEN172 JAN NOVAK PRUBEZNA 233 OLOMOUC 2536.

MLÁDÍ VPŘED! 
ČÍSLO VĚNOVANÉ MLADÝM TALENTŮM! 

265867/22 inzerce

Ceny stoupají

Jak se zdá, časy, kdy středoev-
ropský region bojoval s deflací, 
jsou definitivně pryč. Jako 
poslední se ze záporných čísel 
vymanila inflace v prosinci 
na Slovensku. Ve zbytku regionu 
však již delší dobu nekompro-
misně směřuje nahoru. Polsko 
sužovala deflace od poloviny 
roku 2014. Stejně jako v jiných 
zemích stál za propadem cen 
především vývoj na komo-
ditních trzích a klesající ceny 
potravin.

Loni v listopadu inflace ko-
nečně dosáhla nuly a od té doby 
rychle stoupá nahoru. V lednu 
by měla činit již 1,5 procenta, 
přičemž ve zbytku roku se bude 
držet kolem dvou procent. 
Podobně je na tom i Maďarsko, 
kde lednové spotřebitelské ceny 
také zřejmě překročí úroveň 

dvou procent. V Česku inflace 
již dosáhla dvouprocentního 
inflačního cíle ČNB a u této 
úrovně se bude držet i bě-
hem zbytku roku.

Rostoucí spotřebitelské ceny 
by měly uvolnit ruce centrálním 
bankám v regionu, které dopo-
sud udržovaly měnovou politiku 
velmi uvolněnou. Česká národní 
banka bude moci opustit svůj 
kurzový závazek, k čemuž 
podle našeho názoru přistoupí 
na svém květnovém zasedání.

Zároveň si budeme muset 
začít zvykat, že ožijí diskuze 
o zvyšování úrokových sazeb. 
To v Česku nejspíš nastane už 
ve druhém čtvrtletí roku 2018. 
V roce 2018 očekáváme zvýšení 
úrokových sazeb i v Polsku. 
Nejdéle zůstanou sazby beze 
změny zřejmě v Maďarsku. Éra 
historicky nízkých spotřebitel-
ských cen, a tím i úrokových 
sazeb se tedy definitivně blíží 
ke svému konci, což s sebou 
na trhy přinese i vyšší volatilitu, 
než jsme byli doposud zvyklí.

Autorka je ekonomkou Komerční banky

Z parketu

Jana Steckerová

Evropská auta 
v USA podraží

KOČKA BUDE DRAHÁ. Nová daň nejvíce z evropských auto-
mobilek postihne britského výrobce Jaguar Land Rover.
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Putin se zbavil obtížného soka, 
Navalnyj dostal podmínku
n Ruský opoziční pře-
dák Alexej Navalnyj 
přišel o možnost kan-
didovat jako bezúhon-
ný v prezidentských 
volbách. Soud v Ki-
rově ho včera shledal 
vinným v korupční 
kauze.

K pěti letům vězení pod-
míněně a pokutě 500 tisíc 
rublů (214 tisíc korun) byl 
včera za korupci odsouzen 
ruský opoziční předák Alexej 
Navalnyj. Ten po vynesení 
rozsudku prohlásil, že se 
odvolá. Příští rok se chce zú-
častnit prezidentských voleb, 
ve kterých by v případě pra-
vomocného rozsudku nemohl 
kandidovat. Včerejší verdikt 
ještě není pravomocný.

„Rozsudek neuznáváme. 
Právo zúčastnit se voleb je 
podle ústavy na mé straně 
a já hodlám kandidovat,“ 
řekl Navalnyj. Včerejší 
verdikt soudu podle něj 
ukazuje, že Kreml ho před 

DOSLOVA TOTÉŽ. „Soudce čte přesně stejný text jako při prvním procesu, což vypovídá o všem,“ 
řekl Navalnyj v přestávce včerejšího jednání soudu ve městě Kirov, asi 900 kilometrů severovýchodně 
od Moskvy.
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volbami hodnotí jako velmi 
nebezpečného.

Navalnyj, považovaný 
za hlavní postavu ruské 
opozice, proces týkající se 
lesnického podniku Kirov- 

les označuje za politický 
a vidí za ním Kreml. Už před 
včerejším soudním jedná-
ním prohlásil, že případný 
odsuzující verdikt napadne 
ve Štrasburku u Evropského 

soudu pro lidská práva, kde 
již dříve uspěl.

Odsouzený podle obžaloby 
jako poradce gubernátora 
Kirovské oblasti v roce 2009 
zorganizoval podvod, při 

němž byl lesnický podnik 
Kirovles okraden o 10 tisíc 
metrů krychlových dřeva, 
a tím poškozen o 16 milionů 
rublů (6,8 milionu korun).
Žalobce pro Navalného žádal 
stejný trest, jaký v roce 2013 
padl v odvolacím řízení, tedy 
pět let podmíněně. Obhajoba 
usilovala o osvobození.

Evropský soud pro lidská 
práva při hodnocení rozsud-
ku z roku 2013 dospěl k závě-
ru, že ruská justice porušila 
Navalného právo na spraved-
livý soud, a tak loni v listo-
padu ruský nejvyšší soud 
odsuzující rozsudek zrušil 
a nařídil nový proces. Ten 
proběhl včera.

V přestávce včerejšího 
soudního jednání Navalnyj 
novinářům řekl, že text no-
vého rozsudku slovo od slova 
opakuje soudní rozhodnutí 
z prvního procesu z roku 
2013, kdy byl odsouzen k pěti-
letému nepodmíněnému tres-
tu, což odvolací soud vzápětí 
změnil na trest podmíněný.

Navalnyj patřil na přelo-
mu let 2011 a 2012 k hlavním 
vůdcům velkých demonstra-
cí proti režimu prezidenta 
Putina. V roce 2013 – ještě 
než byl pravomocně odsou-
zen – se postaral o překvape-
ní ve volbách moskevského 
starosty, když získal více než 
čtvrtinu hlasů a málem si 
vynutil druhé kolo. /čtk/

Rumunská vláda ustála 
hlasování o nedůvěře
n Po divokém víkendu 
v ulicích rumunských 
měst se situace v zemi  
uklidnila. Trestní 
zákoník se měnit 
nebude.

Kabinet Sorina Grindeanua 
ustál poslanecké hlasování 
o nedůvěře, které vyvolala 
opozice. Sociálnědemokra-
tická vláda, která čelí kritice 
za to, že se pokusila omezit 
trestní postih některých 
korupčních činů, se moh-
la spolehnout na více než 
60procentní většinu v záko-
nodárném sboru. Pod tlakem 
série demonstrací za účasti 
statisíců lidí vláda už v nedě-
li ustoupila od svého záměru 
upravit trestní zákoník.

Grindeanu před včerejším 
hlasováním projevil odhod-
lání v čele vlády setrvat. 
„Máme povinnost vůči důvě-
ře veřejnosti získané u voleb-
ních uren, máme povinnost 
nadále vládnout,“ řekl.

Ve hře je nyní demise 
ministra spravedlnosti Flo-
rina Iordacheho, kterou ale 
o den dříve prezident Klaus 

Iohannis označil za nedo-
statečnou. Hlava státu, která 
vládu obvinila z odpovědnos-
ti za politickou krizi, do níž 
se země v posledních týdnech 
dostala, si ale současně pád 
kabinetu nepřála. V rozhovo-
ru s tiskovou agenturou AP 
Iohannis řekl, že boj proti ko-
rupci v Rumunsku odhaluje 
„ošklivou tvář politiky“.  /čtk/

POKLONA LIDU. Prezident Klaus Iohannis pochválil rumunské 
občany, že proti záměru vlády neváhali v hojném počtu a dlouho 
protestovat. „Byl jsem překvapen velikostí davů. Vidět přes dvě 
stě tisíc lidí na bukurešťském Vítězném náměstí bylo něco neoby-
čejného.“
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Evropská komise je připravena pomoci Rumunsku tak, aby mohlo 
úspěšně dokončit svou snahu bojovat s korupcí. Situací v balkánské 
zemi se včera krátce zabývala, řekl novinářům její první místopředse-
da Frans Timmermans. Zdůraznil, že z pohledu unijní exekutivy nejde 
o podporu jednoho rumunského politického směru.„Komise je v tom-
to ohledu barvoslepá. Pro nás to není politická diskuze, ve vnitřním 
rumunském sporu nestraníme nikomu,“ upozornil.

Komise nabízí 
Rumunům pomoc
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n Další statisíce eur, 
jež se točí kolem pre-
zidentského kandidá-
ta umírněné pravice, 
jsou podezřelé.

Prezidentský kandidát fran-
couzské umírněné pravice 
François Fillon čelí dalšímu 
podezření. Francouzská 
zpravodajská stanice BFM 
Business včera uvedla, že 
Fillon prostřednictvím své 
poradenské společnosti 2F 
Conseil obdržel v letech 2012 
až 2014 nejméně 200 tisíc 
eur od pojišťovny AXA. Její 
tehdejší šéf Henri de Castries 
přitom patří k oficiálním 
oporám nynější Fillonovy 
kampaně a Fillon by ho 
podle některých zdrojů 
v případě vítězství jmenoval 
ministrem hospodářství 
a financí.

Server Mediapart a deník 
Le Monde uvedly, že může jít 
o střet zájmů. Fillonův tým 
se zatím k nové informaci 
nevyjádřil. Týdeník Le 
Canard enchaîné, 
který od konce 
ledna přináší 
různá odha-
lení kolem 
financí 
Fillona a jeho 
rodiny, již 
dříve uvedl, že 
společnost 2F 
Conseil přinesla 
poradenstvím pod-
nikům v letech 2012 až 
2015 Fillonovi čistý příjem 
600 tisíc eur.

U všech dosavadních 
obvinění Fillon pochybení 
odmítal a zdůrazňoval, 
že nijak neporušil zákon. 
V kampani hodlá pokračovat 
a vyhrát dvoukolové prezi-

dentské volby. V důsledku 
skandálních odhalení, která 
se objevila v médiích, ale při-
šel o dosavadní roli jasného 

favorita a podle nejno-
vějších průzkumů 

nepostoupí ani 
z prvního kola.

Předseda 
strany pravého 
středu MoDem 
François Bay-
rou Fillona ob-

vinil, že je pod 
vlivem mocných 

finančních sfér. 
„Velké nadnárodní 

společnosti si politiky 
platí, dosazují, dávají peníze 
politikům, aby jim otevřeli 
dveře, aby využívaly jejich 
kontaktů ke svým zájmům. 
Nikdy v dějinách Francie 
nebyl prezidentský kandidát 
takto pod vlivem finančních 
mocností,“ řekl Bayrou. /čtk/

Fillonovy aféry pokračují, má 
být i pod vlivem finančníků

kniha, se kterou 
se dá delat 
spousta 

vylomenin

se dá delat
spousta 

vylomeninvylomenin

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

262633/183 inzerce

Proslulý Givi je mrtev

Jeden z obávaných velitelů 
proruských separatistů 
na východě Ukrajiny Mi-
chail Tolstych, známý jako 
Givi, byl včera zabit explozí 
ve své pracovně v Doněcku. 
Pracovnu pětatřicetiletého 
doněckého rebela zasáhl 
výbuch a následný požár. 
Tolstych byl velitelem 
praporu Somali a proslul 
v krvavé bitvě o doněcké 
letiště.

V Afghánistánu byli 
zastřeleni zdravotníci
Nejméně šest afghánských 
zaměstnanců Mezinárodní-
ho výboru Červeného kříže 
bylo včera zastřeleno na se-
veru Afghánistánu. Úřady 
z útoku podezírají bojovní-
ky teroristické organizace 
Islámský stát. Další dva za-
městnanci Červeného kříže 
se po útoku, k němuž došlo 
v provincii Džauzdžán, po-
hřešují. Podle afghánských 

médií ozbrojenci stříleli 
na oběti z motocyklů.

Němečtí a britští 
policisté pátrali spolu
Policisté v Německu 
a Británii včera podnikli 
koordinované razie, jejichž 
cílem bylo získat další 
důkazy proti dvěma lidem 
obviněným z pomoci islám-
ským teroristům. Dvojice 
bratrů původem z Alžíru 
podle vyšetřovatelů několik 
let organizovala lékařskou 
a potravinovou pomoc radi-
kálnímu hnutí an-Nusra.

Státy na balkánské trase 
se připravují na sezonu
Státy na takzvané bal-
kánské migrační trase se 
ve Vídni dohodly, že do dub-
na vypracují bezpečnostní 
plán pro případ nové mig-
rační vlny. Zároveň chtějí 
uzavřít zbývající možnosti, 
jak nelegálně projít z Řecka 
do Německa. /čtk/

Krátce

V letech 
2012 až 2015 zajistila 
Fillonovi čistý příjem

600
tisíc eur jeho 

poradenská firma  
2F Conseil.
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 Máme povinnost vůči důvěře 
veřejnosti získané u volebních uren, 
máme povinnost nadále vládnout,

řekl rumunský premiér Sorin Grindeanu 
před hlasováním o nedůvěře vládě
str. 10
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Glosa

Co má řešit brexit?
Se schvalováním brexitu měli kabinetu premiérky 
Mayové pomoci i opoziční labouristé. Jejich šéf Jeremy 
Corbyn jednotnou linii ve prospěch brexitu prosazoval 
i přes odpor řady členů strany a navzdory skutečnosti, 
že 65 procent jejích voličů chtělo zůstat v Evropské unii. 
Opačný postoj razili hlavně lidé dělnické třídy. Právě 
zájmy této skupiny se Corbyn zaštitoval především.

Je příznačné, že téma brexitu jednotlivé politické 
strany rozděluje. Musejí totiž utišit až příliš obav voličů 
naráz: ať už jde o strach ze ztráty suverenity, kulturní 
identity, prosperity země či pracovního místa. Pokud jde 
o migraci, ta z Evropské unie tvoří polovinu celkového 
počtu příchozích. Pokud jde o nezávislost a prosperitu, 
do zemí EU míří 45 procent britského exportu. Když nic 
jiného, brexit aspoň umožňuje stranám se nově vybar-
vit.

 Jan Vávra

Předvolební 
Papinův  
hrnec
Uvnitř vládní koalice to 
vře, vzájemná řevnivost se 
přenáší do dolní komory 
parlamentu a už se podepi-
suje na schvalování zákonů. 
Pokud si Sobotkův kabinet 
bude chtít stůj co stůj udržet 
image stabilní vlády, nepo-
stačí k tomu jen pevné nervy. 
Bude to chtít řadu ústupků, 
handlů něco za něco. Nebo 
úhybných manévrů. K těm 
se nejspíš hodlá uchýlit pre-
miér. Důvod je zřejmý. Ten, 
kdo by přivodil pád vlády, by 
ztratil body u voličů.

U ledu tak zůstanou všech-
ny ošemetné záležitosti. Nej-
čerstvější příklad – případné 
změny paragrafů, které by 
se dotkly práce státních zá-
stupců a po vládě je požaduje 
sněmovna. Premiér usoudil, 
že dá ministrovi spravedl-
nosti čas, aby navrhl „nějaký 
postup“. Ten už přitom šéf 
justice zvolil. Důrazně odmítl 
řídit se doporučením poslan-
ců. Teď tedy může, s posvěce-
ním předsedy vlády, usnesení 
sněmovny hodit za hlavu. 
Pardon, může přemýšlet. 

Času je dost, sněmovní volby 
se budou konat zhruba v po-
lovině října. 

Podobně vlažně se přes 
silácká prohlášení staví 
Sobotka a potažmo celý 
kabinet také k dluhopisové 
aféře vicepremiéra Babiše. 
Předseda vlády už mnohem 

více než jako premiér začíná 
přemýšlet a jednat jako šéf 
sociální demokracie. Záleží 
mu jen na tom, aby prosadil 
co nejvíce z programu ČSSD 
a úspěchy co nejrychleji pro-
dal voličům. Jestli mu zvolená 
taktika pomůže dohonit, 
nebo dokonce předstih-
nout největšího politického 
konkurenta, je ale krajně 
nejisté. Na cestě ke kýženému 
cíli stojí sněmovna. A jde-
-li o zákony z dílny sociální 
demokracie, třeba minist-
ryně práce Marksové, hnutí 
ANO vždy, když je bude chtít 
blokovat, najde spojence 

na pravici. Ne že by pravico-
ví poslanci chtěli Babišovo 
hnutí podporovat. Některé 
sociálnědemokratické návrhy 
prostě musí odmítat z věcné 
podstaty. Typickým příkla-
dem je otcovská dovolená, 
kterou se socialisté snaží 
protlačit v novele zákona 
o nemocenském pojištění.

Čím blíž k parlamentním 
volbám, tím víc a víc bude 
sněmovna připomínat 
Papinův hrnec. Krom jiného 
proto, že nejen zákonodár-
ci, ale i členové vlády se 
chopili poslanecké iniciativy 
a chystají se do dolní komory 
parlamentu vrhat předlohy, 
které by podle jejich před-
stavy zabodovaly u voličů. 
Ministr vnitra Chovanec 
ohlásil, že tak učiní v případě 
změny ústavy, která by zaru-
čila občanům použít zbraň 
při teroristickém útoku. 
Vicepremiér Bělobrádek zase 
chce poslaneckým návrhem 
prosadit, aby stát platil zdra-
votní pojištění za studenty 
doktorandy nad 26 let žijící 
jen ze stipendia. Spěchá i pre-
miér. Ten hodlá ve sněmově 
ve zrychleném čtení prosadit 
novelu zákona o elektronic-
kých komunikacích. To jen 
namátkou. Pokud jde o vládní 
koalici, každé jednání sně-
movny by mohla zahajovat 
písní z Včelích medvídků: 
Chvátám, chvátám, chvátám, 
nemám chvíli klid. Nesní-
dám, nesvačím, nestihnu to, 
nestačím. Promiňte vážení, 
mám veliké zpoždění.

Komentář

Jana Havligerová

Nejen zákonodárci, 
ale i členové vlády se 
chopili poslanecké 
iniciativy a chystají 
se do dolní komory 
parlamentu vrhat 
předlohy, které by 
podle jejich představy 
zabodovaly u voličů. 
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n Sezona velkých 
evropských filmových 
festivalů začíná dnes 
večer v Berlíně. 
O Zlatého medvěda se 
uchází osmnáct sním-
ků včetně koprodukč-
ní novinky Agnieszky 
Hollandové Přes kosti 
mrtvých.

Iva Přivřelová

Již 67. ročník festivalu Ber-
linale promítne ode dneška 
do neděle 19. února na čtyři 
sta krátkých a celovečer-
ních filmů. Vítěze prestižní 
přehlídky vybere porota pod 
vedením režiséra Paula Ver-
hoevena, v níž zasedne 
i herečka Maggie Gyllenhaa-
lová nebo hvězda Star Wars 
Diego Luna. Letos festival 
pracuje s rozpočtem 
24 milionů eur.

Mezi soutěžní kandidáty 
patří novinka předchozího 
vítěze Zlatého medvěda (za 
drama Pozice dítěte − pozn. 
aut.) Calina Petera Netzera 
Ana, mon amour, zahajovací 
snímek Django o slavném 
jazzovém kytaristovi, čínský 
animovaný snímek Přeji 

hezký den, film Volkera 
Schlöndorffa Návrat do 
Montauk či novinka Akiho 
Kaurismäkiho Odvrácená 
strana naděje, jež je už za-
koupena do české distribuce. 
V hlavním programu se 
představí jako režisér i herec 
Stanley Tucci s životopisem 
malíře Alberta Giacomettiho 
Poslední portrét.

Česko se na Berlinale při-
pomene hlavně díky kopro-
dukcím. Do soutěže se dostal 
příběh z polsko-českých 
hranic Přes kosti mrtvých 
Agnieszky Hollandové 
s Miroslavem Krobotem 
v jedné z hlavních rolí. 
V sekci pro mládež Genera-
ce Kplus se ukáže Pátá loď 
slovenské režisérky Ivety 
Grófové.

Nejjasněji bude letos 
Česko reprezentovat drama 
Masaryk Julia Ševčíka, jehož 
oficiální světová premiéra se 
uskuteční v rámci atraktivní 
sekce Berlinale Special a do-
plní ji i tisková konference.

Stejná sekce pak představí 
kromě dokumentu 
o uvězněném ukrajinském 
filmaři Olehu Sencovovi 
i dvě koprodukční televizní 
díla o špionech Stejné nebe 
a Patriot. Pod hlavičkou 
Berlinale Special se bude 

také promítat Mladý Karl 
Marx a novinka Jamese 
Graye Ztracené město Z, 
která jde do tuzemských kin 
v dubnu.

Součástí sekce bude 
i Španělská královna – volné 
pokračování snímku Dívka 
tvých snů s Penélope Cruzo-
vou v roli populární herečky, 

které se tentokrát odehrává 
během Frankovy diktatury 
v padesátých letech minulé-
ho století.

Další hvězdné kousky 
jsou zařazeny v sekci Mimo 
soutěž. Mezi nimi jsou dlou-
ho očekávané pokračování 
kultovního filmu z devadesá-
tých let Trainspotting nebo 

třetí a poslední samostatná 
akce X-Mena Wolverina 
Logan.

Diváci se mohou těšit i na 
hity jiných festivalů, jako 
například na gay romanci 
Call Me By Your Name, která 
nadchla festival Sundance. 

Autorka je spolupracovnicí redakce
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Berlinale nabídne čtyři sta filmů
Druhá řada oblíbené soutěže 

S NOVÝM OBSAZENÍM

Každou sobotu 
a středu ve 20:15 
na TV Barrandov
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Petr Frinta

Dvě alba loni vyčnívala 
z ostatní produkce natolik, 
že o domácí desce roku není 
důvod moc debatovat. V Čes-
ku to bylo páté Katovo (alias 
Prago Union) dostaveníčko 
s verši na desce Smrt žije. 
Na Slovensku pak Agnostika 
písničkářky Katarzie – milé 
ujištění, že lze navázat i na 
tak mimořádný debut, jakým 
byla Generácia Y.

Generácia Y zapůsobila 
před čtyřmi lety jako zjevení. 
Katarína Kubošiová alias 
Katarzia na ní o mnoho 
přesáhla tradiční škatulku 
holky s kytarou. Svěžestí, 
tématy, hlasem, a především 
zacházením s texty.

Na Agnostice ji lze nalézt 
ve zcela jiné poloze, a to 

s doprovodnou kapelou 
plnou zvučných jmen, s pes-
třejší paletou vstřebaných 
vlivů, a především kromě 
rolí autorky a interpretky 
i v roli producentky.

Poznávacím znamením 
současné generace písničká-
řek je, že do drážek jejich de-
sek se vejde leccos – hudeb-
ně, textově i tematicky. Platí 
to beze zbytku i zde. Mísí se 
tu křehké folkové momenty 
s elektronikou, jazzem či 
rapem. Každá písnička má 
odlišnou stylizaci, odrážející 
text i vinutí vokálních linek.

Ovšem navzdory bohaté 
orchestraci je to stále hlas, 
který stojí v popředí. Lze 
o něm přemýšlet, jestli jeho 
záchvěvy, jemné odstíny, 
nuance a tvořivé frázování 
jsou jen zrcadleným obrazem 

stejně titěrné práce s textem, 
metaforami a s příběhem.

Katarzia se možná změ-
nila, ale jen navenek. Konec 
konců písničkáře písničká-
řem odjakživa dělá výpověď 
a nikoli forma. Dvě malé 
pihy na kráse se na albu 
přesto nacházejí. Některé 
písně působí příliš strojeně, 
jako by se zpěvačka dřívější 
stylizaci holky s kytarou cí-
leně vyhýbala. A desku jako 
celek by producentský dozor 
a nůžky někoho nezúčastně-
ného zprůchodnily, protože 
pestrost alba působí místy 
přece jen až rušivě.

Autor je spolupracovníkem redakce

Kouzlo Katarzie zůstalo 
zachováno i na Agnostice

Katarzia: Agnostika

Vydal: Slnko records
Hodnocení: 90 %

PO ČTYŘECH LETECH Rockový bard a nespoutaný koncertní 
živel Nick Cave se s kapelou The Bad Seeds vrátí po čtyřech 
letech do Prahy. Na koncertě 26. října v O₂ areně představí 
nové album Skeleton Tree, ale zahraje i starší hity.

NICK CAVE ZPĚT V PRAZE
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JAZZOVÁ LEGENDA. Úvodní snímek celého Berlinale Django popisuje osudy slavného jazzového 
kytaristy Djanga Reinhardta žijícího v letech 1910 až 1953.
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Druhá řada oblíbené soutěže 
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ŽIVOTNÍ TVORBA. 
Až do 12. března 
mohou návštěvníci 
v jičínské zámecké 
galerii obdivovat 
celoživotní dílo 
místního výtvarníka, 
restaurátora a so-
chaře Petra Hebera. 
Expozice zahrnující 
tvorbu z let 1964 až 
2016 se koná u pří-
ležitosti umělcových 
pětasedmdesátin. 

n Systémy založené 
na umělé inteligenci si 
razí cestu do spotřební-
ho sektoru.

Tereza Zavadilová 

Zatímco donedávna byli lidé 
přesvědčeni, že umělá inteli-
gence zničí svět, nyní už mo-
hou vidět, že ho udělá úžasněj-
ším, přesvědčuje poradenská 
firma Trend Watching klienty. 
Už loni nastal rozmach umělé 
inteligence ve spotřebním sek-
toru – zákazníci se prý sami 
domáhají inovativních řešení 
i pro osobní cíle, jako je cviče-

ní, seznamování s vhodnými 
partnery či chod domácnosti. 
Enormně úspěšná je na tom-
to poli technologie Watson 
od gigantu IBM. To je systém, 
který transformuje principy 
umělé inteligence do praktické 
pomůcky pro byznys. 

Watson, pojmenovaný 
po prvním šéfovi IBM Thomasi 
J. Watsonovi, začínal jako 
systém počítačové lingvistiky. 
To, co umí, předvedl v roce 
2011 v televizní vědomostní 
soutěži Jeopardy!, kde porazil 
dva někdejší lidské vítěze 
a vyhrál hlavní cenu milion 
dolarů. Filozofie Watsonu se 
ovšem v čase změnila. Nyní 

se soustředí na řešení, která 
mají pomoci využít umělou 
inteligenci v byznysu. Watson 
nabízí podnikatelům chatboty, 
robotizované poradce zákaz-
níkům, virtuální prodejce či vi-
zuálně rozpoznávací systémy 
a prodává je v API rozhraních 
pro tvorbu aplikací.

IBM nezveřejňuje, kolik mu 
Watson vydělá. Viceprezident 
John Kelly ale Financial Times 
přiznal, že co do obratu je 
Watson nejrychleji rostoucím 
novým byznysem firmy. 

A jak to vypadá v praxi? 
Watson využívá například 
nedávno vzniklá brazilská 
aplikace Meeka, určená pro 

plánování svateb. Páry, plánu-
jící veselku se radí s virtuálním 
asistentem, který jim také po-
máhá řídit svatební rozpočet, 
seznamy hostů a dodavatele. 

Umělou inteligenci využívá 
i seznamovací aplikace Bernie. 
Uživatelé Bernie natrénují, 
aby rozpoznal, kdo je jejich 
typ. Bernie pak může zamířit 
„na lov“ přes seznamky typu 
Tinder, Happn a Bumble a vy-
užít svůj software k rozpozná-
vání tváří. Dokáže také sám 
iniciovat konverzaci či poslat 
jednu ze tří předpřipravených 
zpráv, takže zájemce o se-
známení nemusí absolvovat 
ponižující první odmítnutí.

Umělá inteligence umí plánovat i svatby
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NA ZAČÁTKU BYLO SLOVO. 
Watson začínal jako systém  
počítačové lingvistiky. V roce 
2011 vyhrál vědomostní soutěž.
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